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V Á R O S H Á Z A

BESZÁMOLÓ  
Adony Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2024. október 10-én tartott alakuló 
üléséről 
Az ülést Ronyecz Péter polgármester nyitotta meg, köszöntötte a jelenlévőket. A jegyzőkönyv 
hitelesítők és a napirendi pontok elfogadását követően, az első napirendi pontban Steinmann 
Katalin, a Helyi Választási Bizottság elnöke tájékoztatta a képviselő-testületet az Európai 
Parlament tagjainak, a helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek, valamint a 
nemzetiségi önkormányzati képviselők közös eljárásban tartott 2024. évi választásának 
eredményéről.A második és a harmadik napirendi pont előtt az ülésen megjelentek közösen 
meghallgatták a Himnuszt, majd a képviselők a HVB elnöke előtt letették az esküt. Ezt követően 
Ronyecz Péter polgármester eskütételére került sor.A negyedik napirendi pontban a 
polgármester Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 2011. évi CLXXXIX. törvény 
rendelkezései által meghatározott összegű illetményének és költségtérítésének összegét 
deklarálta a képviselő-testület.A következő napirendi pontban az alpolgármester megválasztása 
következett, melyet titkos szavazás útján kellett lebonyolítani. Ehhez egy 3 tagú 
szavazatszámláló bizottságot hozott létre a képviselő-testület. Az ad hoc bizottság tagjai Hetyei 
Gábor, Orthné Horváth Marianna és Friedrich Teréz képviselők lettek. A bizottság elnöke 
tájékoztatta a képviselőket, hogy 7 érvényes szavazattal Dr. Glashütter Csabát választották meg 
alpolgármesternek. Ezután Dr. Glashütter Csaba alpolgármester letette az esküt Ronyecz Péter 
polgármester előtt, majd átvette a megbízólevelét. A társadalmi megbízatású alpolgármester 
tiszteletdíját a képviselő-testület állapítja meg úgy, hogy az nem haladhatja meg a társadalmi 
megbízatású polgármester tiszteletdíjának 90 %-át. A költségtérítés összege a polgármester 
tiszteletdíjának 15%-a. Az alpolgármester bejelentette, hogy nem tart igényt sem tiszteletdíjra, 
sem költségátalányra.A polgármester a hatodik napirendi pontban ismertette a képviselők 
tiszteletdíjára vonatkozó szabályozást, elmondta, hogy a képviselő-testület tagjai részére eddig 
nem volt megállapítva tiszteletdíj a helyi rendelet alapján. A képviselő-testület úgy döntött, hogy 
tiszteletdíjat a továbbiakban sem kíván megállapítani a képviselők számára.Ronyecz Péter 
polgármester a hetedik napirendi pontban megkérte a Humán Bizottság és a Pénzügyi-, 
Gazdasági-, Ügyrendi Bizottság elnök- és tagjelöltjeit, hogy a megválasztásuk előtt 
nyilatkozzanak az előterjesztés szerint a jelölések elfogadásáról. A bizottságok elnökei és tagjai 
elfogadták a jelölést, majd a külsős bizottsági tagok letették az esküt.  
A Képviselő-testület döntése alapján a Pénzügyi-, Gazdasági-, Ügyrendi Bizottság 
tagjai:elnök: Hetyei Gábor,tagok: Friedrich Teréz, Auer Gábor, külsős bizottsági tagok: Ecsődiné 
Pletser Edit, Bodó István. 
A Képviselő-testület döntése alapján a Humán Bizottság tagjai: elnök: Orthné Horváth 
Marianna, tagok: Neichl Attila, Auer Gábor, külsős bizottsági tagok: Fazekas Ildikó, Fónadné Králl 
Andrea. 
A nyolcadik napirendi pontban dr. Földi Ilona jegyző tájékoztatta a képviselő-testületet a 
képviselői összeférhetetlenségi és méltatlansági szabályokról, a vagyonnyilatkozat-tételi 
kötelezettség, valamint a köztartozásmentes adózói adatbázisba való felvétel szabályairól. A 
kilencedik napirendi pontban a képviselő-testület a Közép-Duna Vidéke Hulladékgazdálkodási 
Önkormányzati Társulás Társulási Tanácsába való delegálásról határozott: Ronyecz Péter 
polgármestert, akadályoztatása esetén helyettesének Dr. Glashütter Csaba alpolgármestert jelölték 
meg. A tízedik napirendi pontban Ronyecz Péter polgármester tájékoztatta a képviselőket a 
Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjpályázatról, a Képviselő-testület 
egyhangúlag támogatta az Ösztöndíj-rendszer 2025. évi fordulójához való csatlakozást. 
A Képviselő-testület ülését Ronyecz Péter polgármester 17:25 órakor zárta be.  
Tájékoztatom Önöket, hogy a képviselő-testületi nyílt ülések a lakosság által látogathatók, az 
ülések előterjesztései, valamint az ülést követő 15 napon belül a jegyzőkönyvei is a 
www.adony.hu honlapon megtekinthetőek.  
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Egy nép kiáltott. Aztán csend lett. 

1956-ra emlékeztünk a művelődési házban! Az iskola 8.b osztálya  a „Szabadság, szerelem” című film 
alapján elevenítette fel az 1956-os forradalom és szabadságharc fontosabb eseményeit. A darabot 
betanította: Auer-Németh Ildikó és Pavlicsek Dániel Zsolt.A díszletet Terenyei-Kisnémet Tímea készítette. 
A darabot rendezte: Füsi Gyöngyi. A városi megemlékezés ünnepélyes koszorúzással zárult  az Országzászló 
emlékműnél. 

Takács Orsolya

Képviselők eskütétele
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H I T É L E T
Az egyházi rend szentsége
Dicsértessék a Jézus Krisztus!

A szentségeket közérthetően feldolgozó sorozatunk 
utolsó előtti állomása az egyházi rend szentsége. 
Talán mindenki számára világosabb, ha úgy 
fogalmazok, hogy a papságról lesz szó.
Kezdjük talán onnan, hogy megkeresztelésünkkel 
mindannyian részesedünk Krisztus prófétai, 
papi és királyi küldetésében. Ebből azonban 
elhívásunk, felkészültségünk és tudásunk mértéke 
szerint részesedünk. Nem feledhetjük e helyen 
Krisztus szavait, hogy „aki sokat kapott, attól sokat 
követelnek, és akire sokat bíztak, attól annál többet 
kívánnak” (Lk 12,48).
Az egyházi rend a Krisztushoz hasonulás mértéke 
és a betöltött szolgálat szerint három fokozatú, ahol 
a fokozatok csak egymást követő lépcsőfokonként 
érhetők el, vagyis a szintek átugrása nem lehetséges. 
Az első lépcső a diakonátus. Ezt a fokozatot elnyerheti 
olyan nős férfi, aki példás életet él, a hittudományban 
jártas, és a püspök alkalmasnak találja a 
szolgálatra. Azok, akik a papságra készülnek, csak 
a diakonátus felvételét követően léphetnek tovább. 
Érdekességként jegyzem meg, hogy a görögkatolikus 
testvéreknél és az ortodox egyházakban a diakónussá 
szentelés előtt lehetőség van megházasodni, és ezek 
a nős férfiak részesülhetnek a papság szentségében 
is, de püspökök már nem lehetnek. A második 
fokozata a szentségnek a papság. Ők mutathatnak be 
szentmisét, adhatnak áldást, és szolgáltathatják ki a 
szentségeket két kivétellel. Az egyik pont az egyházi 
rend, ahol csak és kizárólag a püspökök szentelhetik 
az arra alkalmas jelöltet az egyes fokozatokra. A 
Krisztushoz hasonulás legteljesebb mértéke, a rend 
legfelsőbb szintje a püspök.
A keresztséghez és a bérmáláshoz hasonlóan az 
egyházi rend – már a diakónussá szenteléssel 
– karaktert ad, vagyis az ember lelkében 
eltörölhetetlen nyomot hagy, amiből következik, 
hogy ezeket a szentségeket életünk során csak egy 
alkalommal vehetjük fel.
Az egyházi rendet Jézus Krisztus alapította. 
Először tanítványokat gyűjtött maga köré, akiket 
lépésről lépésre vezetett be Isten üdvözítő 
tervének a megismertetésébe. Hatalmat adott 
nekik a tisztátalan lelkek felett, rájuk bízta a bűnök 
megbocsátását, továbbá oldó és kötő hatalommal 
ruházta fel őket. Jézus halálát követően az apostolok – 
a megnövekedett munka ellátására – munkatársakat 
választottak, akiknek a feje fölé emelték áldó kezüket 
és felettük imát mondva küldték őket a feladatuk 
végzésére. Ma a püspökökre, mint az apostolok 
utódaira tekintünk, innen ered, hogy az egyházi rend 

fokozatainak a feladását – a szentelést csak püspök 
végezheti. Fontos továbbá azzal a ténnyel is tisztában 
lenni, hogy a Római Katolikus és a Görögkatolikus 
Egyházban minden, az egyházi rendbe felszentelt 
személy szentelését a kézfeltétel leszármazásának 
útján vissza lehet vezetni valamelyik apostolig, 
illetve ily módon Krisztusig. A Székesfehérvári 
Egyházmegyében a diakónus és a papszentelés 
minden évben Keresztelő Szent János születésének 
főünnepén, június 24-én történik a Székesfehérvári 
Bazilikában.
Ami az előbb leírtakat képes összekuszálni a hívők 
körében, hogy a felszentelt személyek különböző 
megbízásokat kaphatnak, illetve különféle 
beosztásuk lehet. Ezek közül, amivel mi hívőként 
a leggyakrabban találkozunk az a plébános. Ő 
az egyházi rend fokozatai közül a másodikra, a 
papságra felszentelt személy, akit egy egyházközség 
vezetésével bíz meg a megyéspüspök. Az Adonyi 
Sarlós Boldogasszony Plébániát Arany Ferenc 
atya vezeti. Szintén pappá szentelt személy lehet 
káplán, aki a plébános beosztottjaként végzi az 
egyházközségben a lelkipásztori szolgálatot. Nálunk 
Lovász János atya látja el ezt a feladatot, hivatalosan az 
ő beosztása helyettes plébános lett. A megyéspüspök 
a papság tekintetében a legteljesebb mértékben 
bírja a szentséget, őt a pápa bízza meg egy nagyobb 
területi egység – a több plébániát magában foglaló 
– egyházmegye irányításával. A Székesfehérvári 
Egyházmegyét Spányi Antal püspökatya vezeti. 
A híradások időnként segédpüspökről tesznek 
említést, aki szintén felszentelt püspök, és egy 
egyházmegyét vezető megyéspüspök munkáját 
segíti. Az érsek a saját egyházmegyéje vezetésén 
kívül több meghatározott egyházmegye működését, 
ily módon megyéspüspökök munkáját hangolja 
össze. Magyarország területén négy római és egy 
görögkatolikus érsekség működik. E tekintetben 
van további két érsekünk, működésüket tekintve 
két kakukktojás: mindkettő a pápa követe, egyikük 
sem rendelkezik saját egyházmegyével. Közülük 
az egyik egy magyar állampolgár, Pintér Gábor 
atya, aki nagyérseki rangban idéntől Fiji pápai 
nunciusa. A másikuk a Szentszék magyarországi 
nagykövete Michael Wallace Banach. A pápa a 
püspökök közül egyeseket bíborossá kreál, akik a 
hivataluk – többségében egyházmegyéjük vezetése 
– mellett a pápaválasztó tanács tagjaivá válnak, 
és 80 éves korukig rendelkeznek szavazati joggal. 
Magyarország jelenleg egyetlen bíborosa Dr. Erdő 
Péter. Végül tegyünk említést arról, hogy a Katolikus 
Egyház feje a pápa szintén püspök, ő Róma püspöke. 
Természetesen ő nem közvetlenül irányítja a Római 
Egyházmegyét, az egyházmegyével kapcsolatos 
operatív munkát külön segédpüspökök végzik.
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Az egyházi törvénykönyv részletesen foglalkozik 
a rend betöltésére vonatkozó akadályokkal, 
azonban ezek részletes tárgyalásától egyrészt a 
hely hiánya, másrészt a téma jogi nyelvezete miatt 
eltekintek. Nekünk világi hívőknek elegendő annyit 
tudnunk, hogy az akadálymentességet az illetékes 
megyéspüspöknek kell megvizsgálnia még a 
szentelés előtt. A szolgálat betöltésével kapcsolatban 
a felszentelést követően is felléphet akadály, ilyen 
például, ha valaki időlegesen vagy véglegesen 
pszichés betegségben szenved. Ilyen esetben mindig 
orvosi szakvélemény alapján kell döntést hozni 
afelől, hogy az akadály elhárult.
Érdekesség az egyházi rend szentségével 
kapcsolatban, hogy a törvénykezés szerint minden 
megkeresztelt felnőtt férfi megválasztható pápának. 
Amennyiben ilyen megtörténne, akkor az illetőt 
előbb diakónussá, pappá, majd püspökké szentelik, 
hogy betölthesse hivatalát.
A leírtakkal kapcsolatos kérdéseikre nagyon 
szívesen válaszolunk a vasárnapi szentmiséket 
követően Ferenc atyával és János atyával együtt.
Dicsértessék a Jézus Krisztus!

Nagy Tamás

Tájékoztatjuk a kedves híveket, hogy a roráte 
szentmisék advent hétköznapjain szerdán és 
pénteken lesznek reggel 6 órai kezdettel.

2024. október 18.-án a százhalombattai 
egyházközség tagjait láttuk vendégül.
A rövid szentmisét Arany Ferenc plébános és Lovász 
János helyettes plébános együtt mutatta be. Majd 
Rózsafi János a templom 300 éves történetéről 
tartott előadást, Lauber István pedig a harangokról 
és az egykor a körmeneteken használt egyházi 
zászlókról mesélt érdekességeket. Ezt egy kötetlen 
beszélgetés követte a plébánián. Ezúton is köszönjük 
a templomba járó néniknek sok finom süteményt, 
amit erre az alkalomra készítettek!

Kirinovics-Bőle Petra
Plébániai irodai adminisztrátor
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2024. szeptember 18. – Székesfehérvár
Iskolánk részt vett a vármegyei ügyességi 
csapatbajnokságon, Székesfehérváron. A IV. 
korcsoportos lányok kislabdahajításban 2. 
helyezettek lettek, és így egy hajszálnyival 
maradtak le az országosról.  A IV. korcsoportos fiúk 
kislabdahajításban 6. helyen végeztek, nem sokkal 
lecsúszva a kicsit jobb helyezéstől. Gratulálunk 
csapatainknak! /Auer Gábor/
2024. szeptember 24. – Adony: Mezei futóverseny
Iskolánk az Európai Diáksport napon tartotta meg 
a hagyományos futÓversenyét, ahol tanulóink 
versenyeztek a korcsoportuknak megfelelő 
futótávon. A következő eredmények születtek:
1.oszt. lányok: 1. Ronyecz Panna 2. Sulyoki-Siák 
Vanda 3. Majer Gabriella,  fiúk: 1. Steiger Márk 2. 
Perg Olivér 3. Leicht István
2.oszt. lányok: 1. Szabó Norina 2. Hack Noa 3. 
Steimann Petra, fiúk: 1. Mersics Ágoston 2. Tamaskó 
Dominik 3. Vörös Zétény
2014-15. lányok: 1. Bodnár Blanka 2. Leiner Dorina 
3. Buczkó Diana, fiúk: 1. Kiss Kenéz 2. Steiger Tamás 
3. Peidl Olivér
2013-14. lányok: 1. Bokor Hanna 2. Hamvai Tamara 
3. Steiger Ninetta, fiúk: 1. Nagy Mihály 2. Auer Gábor 
3. Becker Barnabás
2010-11. lányok: 1. Auer Hanna és Müller Lili 2. 
Kalmár Lilien 3. Nagy Zsófia, fiúk: 1. Bodó-Nagy 
János 2. Szabó Soma 3. Bánszki Gergő /Auer-Németh 
Ildikó/
2024. október 1. – A népmese világnapja az iskolában
A népmese világnapja alkalmából különleges 
programmal készültek a művészeti iskola tanárai 
a gyermekek számára. Füsi Gyöngyi és Terenyei-
Kisnémet Tímea tanárnők egy mesés délutánt 
szerveztek, ahol a művészeti iskola képzőművészet 
és kortárstánc tanszakos növendékei egy kötetlen 
foglalkozás keretében találkozhattak az iskola 
napközis csoportjával. A mesét mozgással és rajzzal 
dolgozták fel a gyerekek. Köszönet Virág Tiborné 
Kinga néninek, hogy a napköziseket elkísérte erre a 
programra. Igazi közösség építő délután volt, szuper 
hangulatban! /Füsi Gyöngyi/
2024. október 1. – Zenei világnap
Október 1-jén tartottuk iskolánkban a Zene világnapi 
megemlékezésünket. Ahogy a világban számos 
helyen, úgy nálunk is felcsendültek a szebbnél szebb 
dallamok és a ropogós ritmusok. Délelőtt során 
hangszersímogatón vettek részt az alsóbb évesek 
a dobteremben és a zongora szaktanteremben. 
Délután iskolánk növendékeitől, zenetanáraitól 
színvonalas produkciókat hallhattak a napközis 
tanulók és tanáraik, amellyel méltóképpen 
ünnepeltük meg a világnapot. A hangversenyen a 
közönséget is megénekeltettük, és felcsendült egy 
gyönyörű magyar népdalunk is, a Tavaszi szél vizet 
áraszt című népdal, mellyel lezárult a hangverseny. 
Jól esett kicsit lassítani, kicsit félretenni a mindennapi 

nehézséget és átadni magunkat a zenének, Kodály 
szavaival élve: “A zene az életnek olyan szükséglete, 
mint a levegő. Sokan csak akkor veszik észre, ha már 
nagyon hiányzik.” /Csordásné Lakatos Renáta/
2024. október 10.
Iskolánk tanulói október 10-én a Polgármesteri 
Hivatalba látogattak. Rendhagyó „állampolgári 
ismeretek óra” keretében ismerhették meg, az 
intézmény működését, az ott dolgozók munkáját, 
betekintést kapva az egyébként rendkívül összetett 
feladatokról, ami egyszerű állampolgárként néha 
nem is sejtünk. Köszönjük a lehetőséget a látogatásra 
Ronyecz Péter Polgármester Úrnak, Dr. Földi Ilona 
Jegyző Asszonynak és kísérőnknek Bokor Erika 
Aljegyző Asszonynak! /Mihály István/
2024. október 7-8. Lázár Ervin Program az iskolában
Vígh Róbert „Garabonciás” című műsorát 
tekintették meg az alsós évfolyamosaink az 
iskola tetőtéri közösségi terében. A gitárművész-
gitártanár hangszerével a magyar népzenéből 
kiindulva zenetörténeti korszakokon keresztül 
mutatta be a gitár hangszínét, a hangszerjátékban 
rejlő lehetőségeket. A program kiindulópontja a 
gitárfajták, azok származási helyének tisztázása 
volt. A zenetörténeti korszakok bemutatása 1-1 
klasszikus darabbal történt. Ezt követte az interaktív 
játék a gyerekekkel, amikor a közönség nevezett 
meg zenei stílust, melyhez az előadó rögtönzött 
zenéket. A gyerekek nagy aktivitást mutattak a 
bemutató során. A program jó hangulatban zajlott, 
a műsorvezetőnek sikerült a gyerekek érdeklődését 
felkeltenie és figyelmüket mindvégig fenntartania. /
Bálinthné Sándor Andrea/
Október 8-án Vers Mindenkinek-Trendhagyó 
Irodalom órán vettek részt a 6. és 7. osztályosok. 
A program az előadó bemutatkozásával kezdődött, 
melynek során megteremtette a közvetlen, 
személyes hangulatot. A tanulók pillanatok alatt 
ráhangolódtak a témára, amely nem volt más, 
mint a költészet, a magyar kultúra és nyelv iránti 
tisztelet, szeretet kifejezése. Gitárja segítségével 
saját dalszövegeit és híres költők (Petőfi Sándor, 
Csokonai-Vitéz Mihály, József Attila) verseit adta elő 
vidám, szeretetteljes légkörben. A dalok és versek 
a szeretet kifejezésének fonalára szépen felfűzve 
követték egymást, és a lezárásban a tanulók is részt 
vehettek: mozgással kiegészítve együtt adták elő a 
dalt. A program eredményesen lezajlott, és külön 
örömmel tölti el iskolánkat az előadó visszajelzése, 
mely szerint a mi iskolánk tanulói- más iskolák 
tanulóival összehasonlítva-nagyon pozitívan 
fogadták, fegyelmezetten, befogadóan viselkedtek, 
és igazán élvezték az előadást. /Baglyos Szilvia/

S U L  I  H Í R E K
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Kabaré 
Csatlakozz hozzánk a jótékonysági előadáson! 

 

Szeretettel várunk mindenkit! 

 

Fellépnek az Adonyi Szent István Általános Iskola és AMI művésztanárai 
Auer Gábor, Müllerné Pekarek Anita, valamint 

Benyovszky Soma közreműködésével. 
 

IDŐPONT:  
2024. november 16. szombat 17.00 
HELYSZÍN:  
Bálint Ágnes Művelődési Ház és Könyvtár Színházterem 
JEGYEK KAPHATÓK:  
Nagyné Cseri Krisztinánál ( 06 20 358 4186 ) 
Jáde Virágüzlet és kreatív kuckóbn 
Reál Pont vegyeskereskedésben 
 

A befolyt összeg teljes egészében a művészetoktatás fejlesztését szolgálja. 
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Ú T I C É L U N K

      Úticélunk Komárom

    Az ősz beköszöntével ellátogattunk az egyik 
történelmi városunkba, Komáromba. Átsétáltunk 
az Erzsébet hídon, ahonnan jó rálátás nyílik a 
szlovák Komárno városra. Meg-meg állva hallgattuk 
az ismertetőt, de tekintetünk az áradó folyón volt. 

Néztük a zavaros Dunát, az uszadékokat, amelyek a 
part felé sodródtak. A háttérben látható a Monostori 
híd, mely szintén kapocs a két város között.  A túl 
oldalon előttünk magasodó épületek, a Szent 
András bazilika, a katolikus templom, a református 
templom és a felekezet nélküli templom tornyai.
    Komáromot említik a „Duna Gibraltárjaként” is. 
Sokáig a bevehetetlen vár hírében állt. Egy mondás 
szerint előbb lehet a kőszüzet meghódítani, (az 
Öregvár bástyáján levő szobor) mint Komárom 
várát bevenni. Révkomáromban az első megállónk 
a Lehár Ferenc szobornál volt. A Múzeum előtt is 
megálltunk, Jókairól hallgattunk történeteket ki 
szintén itt született. Igyekezni kellett, hogy 10 órára 
a Városháza elé érjünk, mert a toronyból felhangzott 
a Klapka-induló. Meghallgatása után indultunk 
az Európa-udvarba, ahol 45 európai ország 
jellegzetes házai sorakoznak a jellemző építészeti 
stílusjegyekkel ellátva. A névtelen történelmi 
szobrok előtt állva próbáltuk kitalálni, hogy kit 
ábrázolnak. Rövid pihenő után indultunk vissza 
a hídon. A rác templom mellett temették el azt a 
gazdag gabonakereskedőt, akiről Jókai az Arany 
ember főhősét mintázta. A temető felszámolása után 
Domonkos János szinte épségben maradt halotti 
ruhája ma egy emlékkiállításon látható. 
Odaértünk a buszhoz és indultunk a Monostori 
erődhöz, mely az osztrák fővárost védő 
komáromi erődrendszer utolsó tagjaként épült. 
A szabadságharc bukását követően rakták le 
alapjait, 1871-ben készült el.  A világháborúk 
között laktanya volt, majd 1945-től a szovjetek 
legnagyobb lőszerraktára. Most látogatható, 
különböző rendezvények, filmforgatások helyszíne. 

A klasszicista stílusban épült hadtörténeti műemlék 
várfalak és bástyák, végeláthatatlan teremsorok, 
folyosók, földsáncok és föld alatti kazamaták 
lenyűgöző rendszere bevésődik az emlékezetünkbe. 
Álmélkodásunkat néha megzavarta a mikrofonból 
felhangzó egy-egy ágyúdörgés, vagy valamelyik 
induló. Ottlétünkkor kötelekkel biztosított 
munkások kaszálták a védműveket borító 3-4 méter 
vastag földtakaró növényekkel benőtt tetejét. Rend 
és tisztaság mindenütt.
      Komáromról azt mondják, hogy aki nem volt ott, 
nem tudja, aki ott volt, nem felejti.
                                                                                                             

     Boldog Istvánné 

Kányádi Sándor: November

Nyugaton, keleten
vörös az ég alja.

Régről nem kelepel
kéményen a gólya.

 
Csóka- s varjúsereg

lepi el a fákat,
véget a szél se vet

a nagy csárogásnak.
 

Pedig fúj, ahogyan
fújni tud november,
birkózik a csupasz

hegyekkel, vizekkel.
 

Bömböl a szél, süvölt,
dühében már jajgat:
túlcsárogják dühét

a csókák és a varjak.

V E R S E L Ő
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 F Ű B E N - F Á B A N
Novemberi növényünk: Gyömbér

Gyömbért már az ókorban is ismerték és 
fogyasztották. Őshazája Ázsia és India. Itt 
megfigyelhető, hogy a konyháik igen nagy 
előszeretettel használják minden ételükbe, igen 
erőteljes íze miatt és fertőtlenítő hatása miatt. 
Hajózásoknál figyeltek meg, hogy a tengeri betegség 
egyik igen erős ellenszere. Nagy előszeretettel 
fogyasztották, akár nyersen is, de a bort is tudták 
ízesíteni vele.  Angliában nagy előszeretettel sört 
főztek belőle mely a gyomor nyugtatására is szolgált.
Található benne: magnézium, vas, cink, B, C, A 
vitamin.
Idősebb korban érdemes napi szinten fogyasztani a 
gyömbért mivel a demencia elleni küzdelemben is 
igen jótékonynak bizonyul. Hatóanyagai lassítják az 
agysejtek elhalását és antioxidánsai nagymértékben 
védelmet jelentenek a szellemi hanyatlással 
szemben. Agyi funkcióinkat jelentősen javítja.

Hányás, hányinger ellen is igen jónak bizonyul 
mert egy jó forró gyömbéres tea kortyolgatása igen 
gyorsan rendezi a gyomrot, rekeszizmot. Aki nem 
tudja meginni annak javasolt tabletta formátumban 
fogyasztani így sokkal több ható anyagot lehet a 
szervezetbe bevinni, mint teában. Kemoterápia 
utóhatásinál igen jótékony a mellékhatások 
kezelésében, könnyebben gyógyul a beteg. 
Gyömbér olaj: Energizáló. Melegítő és nyugtató 
hatással rendelkezik. Masszázsoknál a hasi tájékon 
fejti ki igazán jól hatását.
Emésztési problémáknál is igen hasznos segítség, 
mivel igen erőteljes a görcsoldó és nyugtató hatása a 
belek és a gyomor állapotára. Segíti a gázképződést, 
megszüntetni és oldja a rosszullétet, de hasmenéses 
időszakban is segítségünkre lehet. Sav túltengés 
esetén is jónak bizonyul, enyhíti a sav mennyiségét.
Izületi fájdalmakat jelentősen javítja, a gyulladást 
csökkenti. Fájdalom csillapítóhatással is rendelkezik 
ezáltal a migrén, izom és a menstruációs problémákat 
is jól kezeli.
Férfiak potenciájánál is nagymértékű javulást 
eredményez, ehhez naponta javasolt a fogyasztása. 
Belülről fűti a testet. Vágy erősítőként is emlegetik.
Influenzás betegségnél is javasolt a fogyasztása mivel 
jól erősíti az immunrendszerünket baktériumellenes 
hatása révén. Csökkenti a lázat, köhögést és izzasztó 
hatású.
Anyagcsere gyorsításban is nagy szerepe van, 
így igen nagy jelentőséggel bír a fogyókúrázók 
étrendjében, serkenti a zsíranyagcserét.

Tea készítése: 4-5 db gyömbérkarikát főzzünk kb. 10 
percig fél liter vízben, majd szűrjük le és ízesíthetjük 
mézzel, citrommal.
De elkészíthetjük úgy is, hogy forró vízbe reszelt 
gyömbért teszünk, 10 percig állni hagyjuk és ízesítve 
kortyoljuk. Ez egy gyorsabb változat. 

Javaslat: Aki nem fogyasztott még gyömbért, 
mindenképpen javasolt kis mennyiséggel kezdeni 
az esetleges panaszok elkerülése érdekében.  
Porformátum fogyasztása esetén fél, illetve 1 
mokkáskanál mennyiségnél többet ne fogyasszunk.  
1 óra elteltével, ha nem okoz panaszt akkor bátran 
fogyaszthatjuk, de a napi maximum 2 teáskanál 
mennyiségnél többet ne fogyasszunk.

Gyömbért tartalmazó termékekkel találkozhatunk 
az üzletek polcain. Tabletták, kapszulák, instant 
teák, cukorkák, szárított granulátumok. Mindenki 
megtalálja a számára leg megfelelőbb terméket, 
amit szívesen és könnyen el tud fogyasztani. Bátran 
használjuk mert a vírusokkal teli időszakban nagyon 
nagy segítségünkre tud lenni. Megakadályozza a 
baktériumok szaporodását is!
Válogassunk kedvünkre és egészségünkre!

Jó egészséget kívánok!

Jókai Ildikó
fitoteraputa
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B O R R E N D I  H Í R E K
Újbor ünnep
Azt a feladatot vállaltam, hogy beszámolót írok 
az október 12. napján tartott szőlőhegyi Újbor és 
hálaadás ünnepről. A szokásosnál kicsit nehezebb 
ezt a feladatot teljesítenem, mert vegyesek az 
érzéseim az eseménnyel kapcsolatban. Egyrészt 
nagyon jól sikerült rendezvény volt, hiszen a 
körülmények optimálisak voltak, aki eljött, az 
remekül érezhette magát. A korábbi évekkel 
ellentétben a rendezvény nem a 14 órai litániával 
kezdődött, hanem már 13 órakor egy zenés 
toborzó utcazenével az Agyagbanda együttes 
közreműködésével. A Miskolcról érkezett vicces, 
kedves, kreatív zenészek a Bagdi pincétől indulva a 
Kápolna sort végig járva, több pincénél 1-2 pohárra 
és 1-2 nótára megállva alapozta meg a jó hangulatot, 
és próbálta az embereket a Kápolna felé csalogatni. 
Ez utóbbiban sajnos nem sok sikert értek el, pedig 
véleményem szerint remekül végezték a dolgukat. 
Sajnos itt elérkeztünk a vegyes érzéseim negatív 
oldalára, ugyanis meglepően kevesen jelentek 
meg összeségében a szőlőhegyen is, a kápolnai 
eseményeknél pedig még kevesebben. Azok a 
családok, akik vendégeikkel együtt kint voltak a 
szőlőhegyen, ők sem mindannyian tisztelték meg 
a színpadi eseményeket a jelenlétükkel. Pedig 
ők is hívtak vendégeket magukhoz, mondván, 
Újbor ünnep van, ilyenkor érdemes megmutatni 
másoknak a szőlőhegyet. De ha tartós lesz 
ez a tendencia, hogy az ünnepi műsort ilyen 
érdektelenség fogadja, akkor vajon meddig lesz 
megtartva ez az ünnep? Eltűnő félben van a 
hagyomány? És ez nem az első eset volt, valahogy 
rendezvényről-rendezvényre azt vesszük észre, 
hogy egyre kevesebben vagyunk. A Koccintás 
ünnepen az volt az indok, hogy túl nagy a meleg, 
túl sok a szúnyog. A szakmai kirándulás ütközött 
más helyi rendezvénnyel. Most ilyen indokok nem 
lehettek. Nem volt hideg, nem volt meleg, nem 
esett az eső, nem fújt a szél, nem volt szúnyog, 
nem volt más rendezvény. Mégis kevés ember jött. 
A borrenden belül nagyon sokat gondolkodtunk, 
beszélgettünk, hogy mi lehet a baj, hol rontottuk 
el. Nem húztuk el a protokoll részt, a litánia után 2 
rövid köszöntő, egy díjátadás, és már folytatódott 
is az Agyagbanda szórakoztató programja, 
miközben a borrendi tagok folyamatosan kínálták 
a vendégeket újborral, szódával és kiflivel. Schmidt 
Attila nagymester is a köszöntő beszédében 
csalódottságának adott hangot, a létszám miatt, 
és ő is kérte a megjelenteket, ahogyan most én is 
kérem a cikk olvasóit, hogy bárkinek a borrend 
programjait illetően jószándékú, jobbító célzatú 
észrevétele, vagy javaslata van, azt kérjük, 
jelezze felénk. A Borrendnek továbbra is célja a 
helyi borkultúra támogatása, népszerűsítése, a 
helyi hagyományok ápolása és a rendezvények 

színesítése, gazdagítása. Tettük ezt eddig is az 
önkormányzati támogatások felelőségteljes 
felhasználásával és a tagjaink önzetlen (bor, 
sütemény, munka stb.) felajánlásával, munkájával. 
Bízunk benne, hogy sikerül megfordítanunk a 
tendenciát és a jövőben visszatérnek az érdeklődők 
a programjainkra! 
Visszatérve a cikk lényegére, az Újbor ünnepen az 
idei időjárás miatti korai szüretnek köszönhetően 
sok helyen már szépen letisztult, jó minőségű, 
kész borokat lehetett kóstolni murci helyett. Nagy 
izgalom volt, hogy milyen lesz a szőlőtermés 
egy ilyen száraz és forró nyár után, de úgy tűnik, 
hogy a szőlő jól ellenállt a körülményeknek és 
mennyiségileg kevesebb, de minőségileg jó borok 
készülhettek. 
Az ünnepség részeként átadásra került a Menyhárt 
házaspár által 2009-ben alapított Szent Orbán 
Vándordíj, melyet az idei évben Bagdi-Papanecz 
Beáta kapott meg. A Bagdi család a szőlőhegyi 
„átlagtól” eltérően nem tősgyökeres adonyi család, 
ők Érdről járnak minden hétvégén Adonyba a 
birtokukat rendezni. Ettől függetlenül évek óta 
aktív tagjai a helyi közösségnek, minden eseményen 
jelen vannak és támogatják a Borrendet. Bea pedig 
az elmúlt években főszervezőként készítette elő 
és vezényelte le a nyári szakami kirándulásokat. 
Köszönjük szépen az egész Bagdi család, különösen 
Bea segítségét, számítunk rájuk a jövőben is! 
Köszönjük továbbá a rendezvényen megjelent 
vendégeknek a közreműködést! Szerintem, aki 
eljött, az nem bánta meg és jól érezte magát. Végül, 
de nem utolsó sorban köszönet azoknak a helyi 
borosgazdáknak, akik megnyitották pincéiket az 
érdeklődők előtt, és önzetlenül kínálták boraikat 
az összes hozzájuk betérő vendégnek. Bízunk 
benne, hogy sokáig megmaradnak még ezek a 
hagyományok!

Enyedi Norbert
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A  H O R G Á S Z E G Y E S Ü L E T   H í R E I
Október hónapban a rekordot megközelítő 
magasságú árhullám levonulása után partjaink 
állapota elszomorító látványt nyújtott. Adonyi 
részünkön az iszaplerakódás lehetetlenné tette 
a horgászatot a 6-os út felőli, árnyékos részen és 
középső víztestünkön. Autóval járhatatlanná vált az 
út, ezért tiltó táblák kihelyezésével próbálkoztunk a 
behajtást korlátozni. Több kevesebb sikerrel, hiszen 
mindig vannak magabiztos horgásztársak, akik 
azt gondolják az ő autójuk minden körülmények 
között vezethető. Egyenesen következnek ebből 
az elsüllyedések és a mély kerékcsapások, amiket 
társadalmi munkában a tagság szabálykövető, 
kéréseket meghallgató része javít ki. Felhívom 
figyelmét minden tagtársnak arra, hogy a táblákat 
azért helyezzük ki, és a facebookon, honlapunkon 
azért osztunk meg információkat, kéréseket, hogy 
azokat betartsák!
Iváncsai szakaszunkon pedig az áradás előtt, 
holtágunk felett északra fekvő kukorica learatott, 
tarlón maradt levele, szára, bemosódva- besodorva, 
vastagon takarta el pavilonjaink bútorzatát 
és a bejáró utat. Olyan mennyiségű kukorica 
melléktermék rakódott le, hogy segítséget kértünk 
az iváncsai polgármesteri hivataltól a terület 
rendezéséhez. Kérésünket meghallgatva Puha 
Ferenc egy rakodógéppel jött segíteni takarítási 
munkánkat, Molnár Tibor Polgármester Úr pedig 
egyesületi tagunkként személyesen vett részt a 
terület használhatóvá tételében. Egy esős szombati 
napon kis csapattal, intenzív munkával sikerült az 
utat és iváncsai 1-es pavilonunkat újra használhatóvá 
tenni. Köszönjük Molnár Tibor Polgármester Úrnak 
és Puha Ferencnek a gyors segítséget!
Iváncsán a gyorsan levonuló, apadó ár miatt a 
kavicsbányató töltése nem tudta a rá feszítőleg ható, 
kifolyni nem tudó vizet megtartani, így a régebbi 
időszakban már egyszer átszakadt gát ugyanazon 
helyen ismét átszakadt. Iváncsai 2-es faházunkban 
a sodróvíz károkat okozott, asztallapot vitt el, 
oldaldeszkákat tépett le. A gátszakadást jeleztük az 
Iváncsai Polgármesteri Hivatalnak. Polgármester 
Úr egyeztetést hívott össze az érintett felek 
részvételével, ahol a bányatulajdonos felelősségét 
elismerve vállalta a helyreállítási munkák elvégzését.
Az áradás a rengeteg hátrány és kár mellett sok jó 
dolgot, pontosabban rengeteg pontyot is hozott. 
Információink szerint a Dunába az áradással egy 
haltermelő egységből nagy mennyiségű horogérett 
2-3 kg közötti ponty szökött el. Gyönyörű, egészséges, 
sötét színű tőpontyok a jövevények, sportos, erős 
halak. Úgy tűnik megtetszett nekik holtágunk, 
Adonyban, Iváncsán, de még középső víztestünkben 
is nagy mennyiségben lehetett zsákmányul ejteni 

őket. E sorok írásakor, az áradás után egy hónappal 
is bőségesen foghatók még területünkön.
A magas vízállás és a partok járhatatlansága 
miatt telepítési tervünkön is módosítania kellett 
vezetőségünknek. Döntés született arról, hogy 
csak akkor telepítünk, amikor a vízállás leginkább 
biztosítja, hogy a vízbe eresztett halak ne ússzanak 
ki egyenesen az élő Dunára. Október 22-én kedden 
2000 kg háromnyaras ponttyal megkezdtük az őszi 
telepítéseinket. A középső részbe kerültek halaink, 
jó fogási lehetőséget biztosítva horgásztársaknak. 
Terveink szerint október 31-én, a hosszú hétvége 
előtt is telepíteni fogunk, erősítve az így is nagyon 
magas fogási esélyeket. Halőrzési tevékenységünket 
fokozzuk területünkön, a nagy mennyiségű, könnyen 
megfogható hal sajnos vonzza az engedély nélkül 
szerencsét próbáló horgászokat, több feljelentés is 
történt ezek miatt a közelmúltban. Ismételten kérem 
sporttársakat, hogy a fogásokat szabályszerűen 
dokumentálják, illetve a telepítések utáni 
megváltozott horgászrendet tartsák be, halőreink 
nem mérlegelhetnek szabálysértés esetén. 
Társadalmi munkanapokat is tervezünk még ez 
évben tartani, minden tagunknak lesz lehetősége a 
munkára.
Jó horgászatot és jó fogást kívánok!

Bodó István
elnök
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 K U  L T Ú R A 

Juhász Gyula:                                                                                                                                        
Október
 
A fény arannyal öntözi még
A szőke akác levelét,

Szeptember 30-án ünnepeltük az időseket a művelődési házban. A Gergely Theater- Gergely Róbert 
vidám előadása után, zenés vendéglátással vártuk a résztvevőket. A muzsikát Pletser Zoltán szolgáltatta. 
A hangulatra nem lehetett panasz, fiatalokat meghazudtolva ropták az ünnepeltek a táncparketten! Egy 
igazán fergeteges, jókedvű, bulizós délutánt tölthettünk együtt! Köszönjük, hogy velünk voltak/voltatok! 
Jövőre folytatjuk!



12 13

A muzsika hangjai töltötték meg szombaton 
a művelődési ház Nándor termét.  Városunk 
kórusa a Gyöngyvirág női kar 50 éves lett. A Női 
Kar 1974 októberében alakult 14 fővel, Torma 
István karnagy vezetésével. Az első nyilvános 
szereplésre 1975. március 8-án, nőnapon került sor. 
A kórus a nevét az első egyenruhájukhoz tartozó 
gyöngyvirág kitűzőjéről kapta. Az együttes sikerrel 
szerepelt megyei és országos kórustalálkozókon 
és versenyeken, valamint külföldi eseményeken 
Ausztriában és Németországban. 1994-ben 
testvérvárosi kapcsolat jött létre Adony és a 
németországi Oedelsheim között, az ott működő 
nőikarral jó viszonyt ápolva többször volt lehetőség 
ott énekelni. 2004. augusztus 20-án Adony Város 
Önkormányzata “Adonyért” oklevelet adományozott 
a kórusnak. A 2020-ban kezdődő pandémia alatt a 
kórus működése szünetelt, 2022 tavaszán merült fel 

a folytatás gondolata. Az énekkar jelenlegi karnagya 
Tóka Melitta, aki 2022 májusától dolgozik a kórussal.
A jubileum alkalmából egy igazán színvonalas  
koncerten vehettek részt a művelődési házba 
látogatók. Magyar szerzők népdalfeldolgozásai, 
valamint Mozart, Lightfoot, Balázs Árpád, Selmeczi 
György művei hangzottak el. 125 éve született 
Bárdos Lajos Kossuth-díjas zeneszerző, karnagy, 
zenepedagógus, az Éneklő Ifjúság mozgalom 
megszervezője, valamint 100 éve született Szőnyi 
Erzsébet zeneszerző, zenepedagógus. Róluk is 
megemlékeztek az este folyamán. A sikert mi sem 
bizonyítja jobban mint, hogy szűnni nem akaró taps 
mellett, ráadást is kért a közönség!  Bízunk benne, 
hogy még további 50 éven keresztül örvendeztetik 
meg Adony városát gyönyörű dallamokkal! Boldog 
születésnapot Gyöngyvirág Női Kar! 

Takács Orsolya

Október 1-én a művelődési házba érkezett Erzsébet királyné és Ferenc József. Egy különleges előadás 
keretében pillanthattunk be a házaspár életébe.  Káli-Rozmis Barbara a téma kutatója osztotta meg velünk 
a királyi házaspár titkait, Erzsébet szerepében Vas Viktóriát láthattuk. Ferenc Józsefet Dittera Károly 
személyesítette meg. Köszönjük, hogy velünk tartottak ezen a különleges időutazáson!
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Október 3-án az Országos Könyvtári Napok programsorozat keretében a legkisebbeket vártuk 
diafilmvetítésre.A gyerekek a Bogyó és Babóca rokonai c. mesét nézhették meg, melyet egy igen kellemes 
hangulatú kreatív kézműves foglalkozás követett.

Köszönjük, hogy itt voltatok!

Az Országos Könyvtári Napok keretében vendégünk volt a 2.b osztály.
A Játék - Party során a feledésbe merült  gyermekjátékok felelevenítésére és újrajátszására került sor, melyet 
a gyerekek nagy lelkesedéssel fogadtak. A foglalkozás végén lehetőség volt a könyvtári játékokkal is játszani. 

„Egyfolytában utazom a könyveimen keresztül”-Ennek az utazásnak lehettünk mi is a résztevői október 9-én 
Bauer Barbara írónővel. Ahogy a könyvei is, úgy Barbara személye, nyitottsága, kedvessége is elvarázsolta a 
lelkes közönséget. Nemcsak a regényírás kulisszái mögé pillanthattunk be, hanem egy kicsit megismerhettük 
a sorok mögött rejtőző embert, nőt, családanyát, alkotó embert is. Köszönjük a találkozást!
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50 éves osztálytalálkozó

Fél évszázad rengeteg idő, és mégis oly gyorsan 
elment…
1974-ben a két végzős osztály 60 főből állt és az 
évfordulós találkozóinkat is együtt szoktuk tartani. 
Nagy örömünkre az osztályfőnökökkel együtt 
tölthettük ezt a félévszázados jubileumi ünnepet, 
Koch Gyuláné, Csiki Zoltánné, Majer Ferencné alsós 
osztályfőnökök és Gáborfi Lajos pedagógusokkal.
Budapesten él Gizi néni és Klári néni is, akik nagyon 
jó barátnők. Minden alkalommal elmondják, hogy 
Adonyban nagyon szerettek élni és sok szép emlék 
fűzi őket és a gyerekeiket is a településhez.
A közösen elfogyasztott ebéd után az osztályfőnöki 
óra rendkívüli volt. Tanáraink olyan gondolatokat 
osztottak meg velünk, amit még eddig nem 
tettek. A saját életükből is kaptunk ízelítőket, a 
gyerekkorukból vagy a fiatal korszakukból, illetve 
a családjukról is. A hetvenes években is történtek 
olyan dolgok, amit nem minden gyerek tapasztalt, 
de viszont ők sok mindent nehezen éltek meg. Sok 
minden maradt még a felszín alatt, de bízunk benne, 
hogy még tudatunkra adnak érdekes dolgokat, 
történéseket. A jelenlévők beszámoltak az elmúlt 
5 év fontos eseményeiről: Sokan nyugdíjasok, 
sokaknak van kerek házassági évfordulója, és sokan 
büszkélkedtek az unokáikkal. Akik hiányoztak 
azokról is említést tettünk.
Melindának köszönhetően átmentünk az iskolába, 
ahol körbenéztünk. A vidékieknek, az adonyiaknak 
egyaránt nagy élmény volt, mert az elmúlt 5 év alatt 

sokat fejlődött az iskola. Itt közös fotózás történt az 
iskola bejáratánál, majd beszélgetés, zene, tánc, egy 
kis mulatozás a Művelődési házban.
Természetesen megemlékeztünk a 16 halott 
osztálytársunkról, este 18-kor értük mondattunk 
misét, illetve az elhunyt tanárainkért. Ezen a 
megemlékezésen közösen imádkoztunk értük.
Jó volt együtt, töltekeztünk, és örömmel gondolunk 
vissza erre a délutánra, tanár-diák egyaránt.
A szervezés alatt sok impulzus ért bennünket, de 
inkább a pozitív volt túlsúlyban. Azt a konzekvenciát 
vontuk le, hogy sokan elzárkóztak az adonyiak 
közül is. Fájó szívvel vettük tudomásul, hogy 
érdektelenség, és bizonyos kényelem, vagy a sivár 
mindennapi élet körforgásából nem mernek, nem 
tudnak kizökkenni egy kis közösségi programra.  
A tanáraink is szép gondolatokkal búcsúztak el 
tőlünk: A nyugdíjas éveket tegyük tartalmassá, 
széppé, értékessé, találjuk meg önmagunkat, ne a 
bajokon keseregjünk. Vigyázzunk az egészségünkre, 
helyes táplálkozással, mozgással, a testi-lelki 
egyensúlyt találjuk meg. Akkor gyermekeinkkel és 
unokáinkkal is szebb és boldogabb időt tölthetnek 
együtt, mert a család és a szeretet a legfontosabb 
dolog a világon.
Köszönet azoknak, akik eljöttek, és a szervezésben 
sokat segítettek: Tokainé Fehér Ildikó, Trautmann-
né Mészáros Melinda.

Üdvözlettel Ignácz Ildikó
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FÓTI KIRÁNDULÁS

Október 21-én egy lelkes, 23 fős csapat kirándult 
Fótra Ignácz Ildikó vezetésével, akinek ezúton 
is köszönjük a szervezést. Mikor először szóba 
került, hogy meglátogatjuk ezt a Budapesttől 30 
km-re fekvő kisvárost, akkor felmerült bennem, 
hogy mit is tudunk ott megnézni, érdemes-e oda 
elvonatozni? Most már azt mondom, hogy érdemes, 
és nagy kár lett volna kihagyni ezt a Pest vármegyei 
20.000 fős települést, amely  gazdag történelmi 
múlttal és kultúrtörténeti emlékekkel rendelkezik, 
hiszen különböző népcsoportok által ősidők óta 
lakott volt ez a terület. 
A fóti vasútállomáson –stílusosan a régmúlt 
időkhöz- minket is omnibusz várt, és elsőként a 
Károlyi- kastélyhoz „hajtottunk”.
Idegenvezetőnktől sok érdekes momentumot 
tudtunk meg a kastély történetéről: 1808-ban a 
Károlyi család vásárolta meg az egykori Fekete-
birtokot
Károlyi István az akkor még kevéssé ismert 
Ybl Miklóst meghívta birtokára, hogy készítsen 
számára terveket az épület kastéllyá alakítására 
illetve egy katolikus templom építésére; később 
ő lett a Károlyi család uradalmi építésze. A belső 
terek falait is neves festők (Munkácsy Mihály, Lotz 
Károly, Ligeti Antal) művei díszítették. A kastély 
körüli park különleges növényekkel és fákkal 
betelepítése mellett egy halastavat is kialakítottak. 
Magyarország egyik legszebb angolparkja volt itt. 
A háború után aztán minden megváltozott. 1957 
novemberében a frissen létrehozott gyermekotthon 
kapta meg az épületet (Fóti Gyermekváros, 1993. 
április 15-től Károlyi István Gyermekközpont). 
A gyermekotthonban megszűnéséig, a 2010-es 
évek végéig összesen több mint 6000 gyerek élt. 
2019-ben az intézmény különleges gyermekotthon 
(tartósan betegek), speciális gyermekotthon 
(pszichés zavarokkal élők), utógondozói otthona 
lett
1995 környékén a gróf leszármazottja, Károlyi 
László és felesége visszaköltözött a kastély egy 
kis épületrészébe, melyet a magyar államtól 
bérelhetnek, mivel a törvények nem teszik lehetővé 
a tulajdonlást. A volt moziterem előterében 
létrehozták a főúri ősgalériák modern változatát és 
egy családi és kastélytörténeti kis házimúzeumot. 
Abban a megtiszteltetésben és élményben volt 
részünk, hogy az itt kiállított tárgyak és a Károlyi-
család történetét a grófné, Károlyi Lászlóné 
Kenyeres Erzsébet asszony mesélte el nekünk. 
A látogatás végén aztán a 93 éves gróf urat is 
láthattuk és üdvözölhettük.
A következő állomásunk a római katolikus 
Szeplőtelen fogantatás temploma, amely a 

gyönyörű őszi időben impozáns látványt 
nyújtott, és méreteivel és szépségével mindenkit 
lenyűgözött.  1845-ben gróf Károlyi István olyan 
templomot kívánt építtetni, amely egyben családi 
temetkezőhelyül is szolgál. A tervek elkészítésére 
Ybl Miklóst kérte fel – s bár a szabadságharc és a 
gróf raboskodásának idején szünetelt az építkezés-, 
1855-re elkészült. Ma a Vigadó mellett ez a magyar 
romantika legjelentősebb alkotása. Láthattuk, 
hogy nem is egy, hanem két, egymás fölé épített 
templomból áll a négytornyos monumentális 
építmény. A homlokzaton a Szeplőtlen Szűz 3 
méter magas szobra látható.
Belépve elénk tárult a bazilikára jellemző 
térkialakítás és gazdag ornamentika. 
Lent, az altemplomban láthattuk Károlyi István 
és családtagjainak sírhelyét. Gaetano Bianchini 
egyedülálló márványberakásos intarziája díszíti a 
sírkápolna szentélyében álló fekete márványoltárt; 
ez a templom művészileg legértékesebb alkotása.
A jobboldali torony alatt lévő kápolnában van Szent 
Lucentius vétranú ereklyéje, egyházi tekintetben 
a templomnak ez a legnagyobb kincse. Nem 
tudhatjuk, hogy valójában mekkora is volt ez az 
anyagi áldozat, mivel Károlyi István – bőkezűségét 
nem fitogtatva – minden számlát megsemmisített, 
amely az építkezés és a külföldi mesterek 
megfizetését igazolta.
Kirándulásunk a Somlyó-hegyen folytatódott. 
Sajnos, az ikonikus, és csak itt élő természeti 
értéket, a kék színű fóti bogárlepkét, vagy erdei 
pelét és az itt tanyázó sokféle gyíkot nem láttuk, 
de gyönyörű kilátás nyílt a tiszta, napfényes időben 
Gödöllői- dombságra.
A Pest Budáról kilátogató reformkori politikusok, 
írók, művészek a Károlyi kastélyon kívül itt 
találkoztak Fóton. Fáy András, a „haza mindenese” 
1832-ben szőlőbirtokot vásárolt a gróftól. Az Első 
Hazai Takarékpénztár megalapítójának a fóti 
Somlyón lévő présházában gyakran megfordult 
a reformkori Magyarország színe-java, köztük 
Vörösmarty Mihály. A költő 1842-ben itt szavalta 
el hazafias érzelmű csodálatos költeményét, a Fóti 
dalt. Sokszor úgy emlegetik, hogy Fót az 1848-49-es 
forradalom és szabadságharc szellemi szülőhelye 
volt. 
Közös ebéddel folytatódott programunk, majd az 
omnibusz rövid városnézés után elvitt minket a 
vasútállomásra, ahonnan aztán hazafele indultunk.
Szép, tartalmas napot töltöttünk együtt, reméljük, 
lesz folytatása.

Takács Béláné
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K R E A T Í V   H Á Z I A S S Z O N Y
Tökös buci

Hozzávalók: 50 dkg liszt, 1 teáskanál só, 3,5 dl tej, 3 
dkg élesztő, 3 dkg cukor, 3 dkg olvasztott vaj, 1 db 
tojásnak a sárgája. 
Az élesztőt kevés langyos tejben cukorral 
felfuttatjuk. A lisztet tálba szitáljuk, hozzáadjuk a 
sót, a maradék cukrot, az élesztőt maradék tejjel 
dagasztjuk, apránként hozzáadjuk az olvasztott 
vajat. Jól kidagasztjuk, majd letakarjuk, kelni hagyjuk 
duplájára. Aztán átgyúrjuk, 10 gombóckát készítünk, 
pihentetjük, kelni hagyjuk 10 percre, ezután vastag 
fonallal szépen átkötözzük. Kis tököcskék legyenek 
belőle. Egy darab tojássárgával lekenjük, csak a 
kötés között, mert különben nem tudjuk eltávolítani 
a zsineget. 180 fokon sütjük. Mutatós finomságot 
kapunk. Akár reggelire vagy csak úgy a család 
örömére! 
Jó étvágyat kívánok hozzá: Kató

Novemberi teendőink a veteményeskertben: a 
betakarítás
A Brassica (káposztafélék) családjából először a 
kelbimbót gyűjtsük be, ezeket karácsonykor vagy az 
év bármelyik napján fogyaszthatjuk.
Veteményeskertünkben a póréhagymának is meg 
kell ilyenkorra érnie. Csak annyit szedjünk ki, 
amennyire szükségünk van, a többit hagyjuk a 
földben. Ilyenkor még betakarítható a zellerszál és 
a zellergumó, a kelkáposzta, a karalábé, valamint a 
sárgarépa, a fehérrépa és a spenót.
A sárgarépát ebben az időszakban kell elraktározni, 
tehetjük őket tőzegbe, homokba vagy hagyományos 
verembe.
A paszternák bennmaradhat a földben, de ha az idő 
nagyon hidegre fordul, jó lesz letakarni a növényeket, 
különben nem tudjuk majd kihúzni a fagyott földből.
A csicsóka is megérett, és elültethetjük a bakszakáll 
salátát és a Scorzonera téli salátát. A bakszakáll 
salátát gyakran osztrigasalátának is nevezik, és 
helyesen elkészítve igazán ízletes zöldség.
Érdemes ellenőrizni kertünkben a tárolt 
zöldségeinket, és eltávolítani azokat, amelyek 
rothadásnak indultak, mielőtt a rothadás 
szétterjedne. A burgonyát különösképpen fontos 
ellenőrizni, ugyanakkor figyeljünk oda a csupasz 
csigákra is, amelyek egyik krumpliról könnyen 
átmászhatnak a másikra, és kárt tehetnek benne.
Őszi munkák kertünkben: ültetés, vetés és 
termesztés
Itt az ideje elültetni a fokhagymát. A hideg 
tulajdonképpen jót tesz nekik, elősegíti a későbbi 
növekedésüket. A fokhagyma nem szereti a 

nedvességet, ezért, ha a talaj tömött és tartja a 
vizet, fúrjunk egy ásónyéllel lyukat a földbe. A lyuk 
aljára tegyünk 2 cm-nyi vastag homokréteget, majd 
helyezzük a fokhagymagerezdet a homokrétegre, 
majd fedjük be komposzttal. Ezzel távol tartjuk a 
fölösleges vizet, és megelőzzük a rothadást.
A lóbabot is most kell elültetni, ha korai termést 
szeretnénk jövőre, ámbár az északi területeken 
megtörténhet, hogy kevés mag csirázik ki, és a késői 
vetés veszteséges lesz.
A takarmánynövények ültetéséhez már túl késő van, 
kivéve a takarmányrozst, amely a talajban tartja a 
tápanyagokat, amikor tavasszal eltávolítjuk.
Ne feledjük, hogy ebben az időszakban a galambok 
élelem után kutatnak, úgyhogy jobb, ha a káposztákat 
hálóval leterítjük, hogy a galambokat távol tartsuk. A 
téli fajtákról távolítsuk el a száraz leveleket. Ezeknek 
semmi hasznuk sincs, és csak a betegségek, például 
a botritisz elterjedéséhez vezetnek.
Őszi gyümölcsök
Az alma és körte mellett ebben a hónapban még 
találunk őszi málnát is. Október és november 
tökéletes a málna- szeder- és más bogyós növények 
gondozására. Ez a megfelelő időszak új tövek 
ültetésére. Hogy elegendő tápanyagot kapjanak, 
tegyünk a tövekre komposztot (250 grammot 
négyzetméterenként) vagy csontlisztet.
Ellenőrizzük a fiatal fákat, hogy megfelelően 
meg legyenek támasztva vagy karózva. A karók 
meglazulhatnak, ami azt jelenti, hogy erős szél esetén 
a fa gyökerei szintén meglazulhatnak. Ilyenkor 
érdemes megmetszeni az alma- és körtefáinkat. 
(edenkert.hu)

K R E A T Í V   K E R T É S Z
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S V Á B  H Í R E K

Visszatekintés…

Így kirándultunk „Sváb őseink nyomában”
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
a Vetus Salina Kulturális Egyesülettel közösen 
kirándulást szervezett, melynek keretében, 2024. 
szeptember 7-én több, mint 50 lelkes kiránduló 
látogatott el két sváb településre, Hajósra és 
Nemesnádudvarra. 
A program minden pillanata élmény volt!
Elsőként a Hajósi Barokk Kastélyt tekintettük 
meg. Az 1740-ben, gróf Patachich Gábor kalocsai 
érsek által építettet hajósi kastély 2009-2010 
között teljeskörű felújításon esett át. A felújítást 
követően 2010. szeptember 24-én nyílt meg itt a 
Hajósi Érseki Kastély Látogatóközpont. Jelenleg 
két állandó kiállítás tekinthető meg, a „Főúri 
enteriőr rekonstrukció”, illetve a „Vadászat az 
Alföldön” elnevezésű kiállítások. Az idelátogatók 
felfedezhetik a kastély történelmét és szépségét, 
élvezve a lenyűgöző látványt és élményt, amelyet 
kínál. 
A kastély bejárása után a Kovács Borház ízletes 
ebédje és borkóstolója igazi vendégszeretetről 
árulkodott. A finom ebéd mellett jutott idő a 
beszélgetésre, régi sváb szokások és történetek 
felelevenítésére. 
Délután Nemesnádudvaron a tájház és a lenyűgöző 
Baba-Tár-Ház idézte fel hagyományainkat. A 
felújított, berendezett tájház 2023. szeptember 
22-én nyitotta meg kapuit. Az épületben található 
helyiségekben felajánlásként kapott berendezési 
és használati tárgyak kerültek tematikus 
elhelyezésre. Itt minden bútor, tárgy, eszköz, 
ruhadarab a múlt történeteit idézi. A Baba-
Tár-Házban a látványos kiállítás a történelmi 
Magyarország paraszti viseleteit mutatta be. 

A kirándulás ideje alatt a felejthetetlen hangulatról 
Pósch Jozse és Kovács Dani gondoskodott 
harmonika muzsikával, mely tovább fokozta a 
hagyományőrző sváb kirándulás hangulatát.
Sváb örökségünk élő kapocs a múltunkhoz, amit 
nemcsak őriznünk, de élnünk is kell! 
Örülünk mindenki részvételének és köszönjük a 
kooperációt a Vetus Salina Kulturális Egyesületnek!

Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
képviselő-testülete

Október 4-én ünnepélyes keretek között megalakult 
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzata. 

A testület tagjai: Szabó-Pajer Loretta elnök  
Kovács-Kerekes Fanni, elnökhelyettes, Szántó 
Zoltán, képviselő lettek.
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Kard Imréné sz. Kelner Katalint 
köszöntötte az önkormányzat 90. 
születésnapja alkalmából. 

További jó egészséget kívánunk!

Köszönetnyilvánítás

Köszönetet mondunk a Szűz 
Mária Gondozóház és a 

Családsegítő Szolgálat minden 
dolgozójának 

Gazdagné Kóta Ágnes 
lelkiismeretes és gondos 

ápolásáért.

Gallai István és Ferenc


